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L e g e n d a !
•  12 stran ica  sjećanja au toriziran ih  potpisom}
•  sjećanja notirana u Arhivu 2*1 11»septembra 1975•go

dina |  sjećanja otkucana a  4 Isto v je tn a  primjerice! o r i
g in a l 1 jedna Itoplja u Arhivu, jedna kopija d ostavljena  
Savezu boraca u Bos »Petrovcu za e d ic iju , a jedan p ri
mjerak kod autora}

-  SADRŽAJ SJEĆANJA! odlazak sa područja Drvara na Oblačnu 
p a rtijsk a  konferenciju} o p is toka Oblasne konferencije  
u Skenđer Vakufu i  nastavka u Boćeu} povratak za Drvar 
i  su sret sa  Vrbi jonskom četom p ročetn ičk l o r ije n t lsa -  
nomj povratak u partizansku jed in icu  na području Drvara*
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ABK A O V ' M G - v
1 (5 5



ABHI? BOSANSKA KRAJIHJ3 
BAHJA LUKA

Memoarska gradja o radnič
kom pokretu« Sjećanja SIRE RA
DIĆA.-

SJflSAHJA HA OBLASHU PARTIJSKU KOHFmnHCIJO ZA BOSAHSEĐ 
KRAJINU U SKABDiiR VAKUPU U PjSBRUARU 1942. GOD.

Hegdje sredinom februara 1942 .godine,kada  
asm ae n a lazio  u Prvoj drvarskoj S eti u Atasevou ( brdo 
i3pod Klekovače ) kod Drvara, n a iš li  su  drugovi Ljubo Babić,
Joto Eeomaa(M 2oš l ic a  i  Rade Zorić.K oliko se  s  jaćam.inis— 
iitn da mi je  Ljubo Bablc eaopStio da će se  u Skender Vaku
fu  kod Banje Luke održati vojno p o litičk o  savjetovanje na 
koje treba i  ja  da idem.Bio sam tada na dužnosti komesara 
Prve drvarske če te  u sastavu  Petog krajiškog odreda.Još 
p r ije  borbe sa  ita lijan sk em  vojskom na Ataševou s e  n alazio  
položaj naše čete«

Ha če lu  Petog k raj! ikog odreda b io  je  Slavko 
Rodić.dok je  komesar b io I l i j a  Došen.Druga se  če ta  evala  
ZaglaviSka ( komandir Hikola Pećanao,a komesar Rade Z orid), 
a  Sreća četa  Eamenička (komandir Jandri ja -  Ćićo T ocić,a  
komesar Hikola D otle}«

Hada je  savjetovanje b ilo  vojno p o litičk o g  
karaktera#kako su  ml drugovi s a o p š t lli9na ovo savjetovanje  
trebalo je  da pod ju  s v i komesari »sekretari Okružnog 1 s r e s -  
k ib  kom iteta KPJ i  SKDJ—a.P ošto je  obavještenje kasno dobi« 
veno«iz područja Drvara krenuli smo samo: komesari Prve i  
Druge čete.konesar Eroćeg bataljona Ljubo Babić i  M iliš  
Sioa.K edjutiE ,aije ml poznato u kom je  svojstvu  pošao ovaj 
p o sled n jl.Krenuo je  1 Rudi K olak,sekretar Okružnog komite« 
ta  K PJ,ali ne sa  nama«Naime«on je  tok  iz a  nas s t ig a o ,u is -  
lim  p o s lije  podne prvog dana iH  tek  drugi dan.
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U grupi je  krenule nas Š est: Ljube Babić,
Hode Zorić,Jovo Keemsn,Eiloš Eioa i  ja,dok je  Š esti b io  
Sjuro 'jilld -ć ,p ra tila c  Ljube Babiđa,Đa bismo na vrijem e 
s t i g l i  »krenuli smo Is to g  dana. Po Sto je  napadao dosta v isok  
sn ijeg ,ra d i lak šeg  kretanja k o r is t i l i  smo s e  sk ijam a,Skije  
smo već im ali je r  smo ib  za ro b ili od Ita U ja n a  u jednoj 
ra n ijo j a k c iji sa  O etrelju*N eđjutia,ieuzev Ljube Babića 
m islim  da niko ra n ije  n ije  imao s k ije  s a  nogama.Mada smo 
p o d a li,sk ije  su  nam olakšavale kretanje.B ez s k ija  teško  
da bismo se  m ogli van p rtin a  k r e ta ti.

Krenuli smo oko lo  sati.K asno u noć s t ig 
l i  smo s a  konak u M lia iste .K reta li smo s e  pravcem* A tase- 
vse -  Crni Vrh -  K lin i šte.P ozn avali amo put i  u toku kre
tan ja  n ije  bU o nikakvih problema.Da ne bismo n a iš li  na 
neko nepredvidjene t83koć*»kretali smo se  uglavnom kros 
aune.U H lin ištli smo n o ćili, u k o lib i nekog se lja k a ,g d je  smo 
1 v e č e r a li• Sutradan iz ju tr a  n a s ta v ili smo put n astavljaju 
ć i kretanje 1 d a lje  kros šumu u pravcu J esero - Krkonjlć 
Grad. Iznad samog m jesta Jezero n a s ta v ili smo put prema 
MTkonjić Gradu.Nikakvih teškoća nismo im ali izu zev  sa  s  Iči
jem a»Bi štapovi nam n isu  mnogo k o r is t i l i  js r  sido Često pa
d a li. U b liz in i Mrkonjić Grada od se lja k a  smo d o b ili obav
je šten je  gdje s e  n a la z i štab Srećeg krajiškog odreda.

U štabu smo s e  n a š li sa  komesarom đr Va
šom Butozanam.On nas jo  upoznao sa  političkom  i  vojnom s i 
tuacijom  na tom području. Zbog napada na komoru neko domo
bransko jed in ice  na jedno desetak kilom etara od Mrkonjić 
građa,štab  IZI odreda je  obavješten da se  priprema nepri
ja te ljsk a  odmazda.Zbog teg a  je  1 Sims Šolaja  1 o tiša o  na 
teren  da b i pripremio jed in ica  sa  napad k o ji se  očekivao.
Zbog očekivanog napada na jed in ice  trećeg  krajiškog odvo
da đr Vaao Butozan s  nama n ije  n i krenuo za Skender Vakuf.

U štabu I I I  Odreda smo j e l i  i  odmah produ
ž i l i  put. U b liz in i Mrkenjig Grada sp a v a li smo u nekoj po
j a t i .  Su smo u sijen u , o s ta v ili  naše s k ije  jer  smo računali 
da ćemo se  istim  putem v r a t it i  1 ponovo ih  u zeti »Poste ja
la  je  prtinama i  sn ije g  je  bio n iš i  tako da nam s k ije  v iše

S Arhiv B og. krejirso B. L u k a  ; 

!“  —  "j /CS ^  j

- 2 -



n isu  b ilo  n i potrebne.
Kad ono krenuli i s  štaba I I I  Odreda ubrao 

amo n a iš li  na p op rište partizanskog napada na korneru domo
branske jed in ice .J p S lcu li smo s e  o lešev a  1 tako eno ih  
o tk r il i  pod naslagom od oko lo  cm .sn ijega .izn eaad ilo  nas 
je  š to  eno med ju  ovim le še v ln a  o tk r ili  1 lo š  jedno Some u  
dimijama. P rsa ta li eno đa razgledano smrznuta tru p la  u b ije
n ih  vojn ika je r  nam je  posebno b ilo  teško zbog sm rti ove 
šen o .Z aob išli eno d a lje  le še v e  i  p rod u žili put«

Umorni od puta za n o ć ili eno negdje kod 
Bocea,m islim  u aanon s e lu  u kući nekog eeljaka.Sutrodaa iz 
ju tra  jedan nas je  se lja k  Čamcem prebacio preko Vrbasa.

Sa putu sa  skeader vakuf s u s t ig li  sno gru
pu drugova i z  centralne Bosne i  Kosare i  p rod u žili zajedno. 
U toku kretanja p r istu p a li su  i  drugi tako da je  obrazova
na jedna v e lik a  grupa u v e l i  S in i Cete.Drugovl i z  Centralne 
Bosne 1 Kosare k r e ta li su  se  sajeđno.M sdju njim a bio Je je 
dan drug sa  bijelom  šubaron,ln»ji je  prišao kako su  na putu 
s u s r e li i  za ro b ili jednu grupu ^ ta lija n sk ih  v o jn ik o v e  a je 
dan s e  Sta je  rekao o sudbini ovih  zarobljenika.

Hikoga od ovih  n išan  poznavao. Budući da me 
je  svojim  pričanjem drug u b ije lo j  šuboci za in teresira o , u - 
p ltao san nekoga da n i kaše ko je  on .F i.slin  da sam upitao  
Ljubu 3abića,BoM o san odgovor da je  to  BoSko Š ilje g o v ić , 
Jedino je  od nas Ljuto Babić poznavao neke drugova i z  Cin- 
tra ln e Bosne i  k ozare,što  se  p rim jetilo  i z  srdačnosti p ri 
su sretu  i  po razgovoru u  toku našeg k retanja .

U Skender Vakuf smo s t i g l i  2o.februara. 1942. 
godine,dan u oši Prve oblasne konferencije KBJ za  Bosansku 
krajinu . Budući da je  već p r ije  napravljen raspored gdje će  
s e  ko zn jo * titi,a a § tt su  grupu i z  drvarskog pođrućja smjes
t i  l i  u jednu v ilu  nedju berovima.KasniJe sam doznao da je  to  
v i la  sa lih sg ić a  i z  Banje lu k e.u  prizem lju i  na apratu ove
v i le  b ilo  nas je  sm ješteno jedno đesetak ,naša drbarska gru
pa i  jo š .O sta li su  b i l i  sm ješten i po privatnim  kućama.

Ishrana jo b ila  dobro organizirana. Hranu je  
pripremala z a štitn a  partizanska Četa u kazanima na v o jn ičk i 
našin.H rana je  b ila  veoma dobra i  o b ila ta  ea  dosta mesa.



B ilo  je  i  dosta h ljeba,Sva «  svemu* za takve uslove hrana 
je  b ila  izvanredna i  po k v a lite tu  i  po k o lič in i.

U Skenđer Vakufu sam u kući S a lih agića  pr
v i put od poretka ustanka spavao u krevetu,na nekom 1 
toplom le ž a ja ,g a  pokrivanje k o r is t i l i  smo s e  ćebadltna.

Ha konferenoi ju. je  stig a o  đr Vaše Sutozan 
sa  Hemanjom Vlatkovićem , S njima su  b i l i  komesar Irećeg od
reda l  t r i  komesara S eta .

K onferencija je počela sa  radom 2 1 ,februara 
1942.godine u 3 s a t i  u zgradi Osnovne škole,m isllm  u naj
većoj u č io n ic i gdje smo m ogli sv i s t a t i  »Poredane su  s t o l i 
ce po d u b in i,a  i  neke školske klape.T7glavnom,namještaj je  
b io  ša ro lik  .Ispred  je bio postavljen  e to  za radno pred
sjed n ištv o , a s a  strane s to  sa  zap isn ičare.lačn o se  ne mogu 
s j e t i t i  da l i  je  b ilo  p a ro la ,s lik a  i  z a sta v a ,a li je  sasvim  
vjerovatno.

Drvarska grupa sm jestila  se  na s t o l ic e  neg
d je u sred in i p ro sto r ije . Izuzev n ek o lic in e  s v i su  mi b i l i  
nspoznaii,Poxn&vao eom jedino H iklcu P a v lića ,jo š  kao srod
nika l i s t a  "G eniaon u Drvaru,Sto jana Kakića,koga sam na 
području Bos .Krupe sretao  1941. godine, V e lid r a  S to jn ića  i  
Oamana K arabsgovlća.Hikica P ev lić  već tada n ije  bio na pod
ručju Drvara i  n ije  mi poznato s a  kojeg je  područja na ovu 
K onferenoiju došao.

Izabrano je  4-9 zap isn ičara . Hed ju  zapisničarim a  
b io  je  i  H lkioa P avlić,K oliko s e  sjećam ,zap isn ičk i s to  bio  
j s  na lij e v o j  s tr a n i.

K onferenciju je  o tvorio  drug D juro-Stari Pu-
car i  dao uvodna objašnjenja o sazivanju  i  značaju konfe
r e n c ije . Zatim j e  predložio da se  minutom gutan ja  eda poš
ta  poginulim drugovima.

Ha p rijed lo g  Djure P ucarau radno predsjedništ
vo su  u š li :  dr Hlađen Sto janovlć.Osinan Karebegovlć (kome
sa r  Štaba za  BqS. krajinu),D juro P u o a r .I llja  Došen (komesar 
Petrevačkog bataljona) i  obrad s t ijo v lć  (komesar Drugog 
krajiškog odreda).

Kada su  drugovi u  predsjedništvu zau zeli sv o ja  
m jssta,drug Puear je  predložio dnevni red koj i  je  bez p r l-

I
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njedbi usvo jen ,
0 p o litič k o j s itu a c ij i  u zem lji i  sv ije tu  

govorio je  Osman Earabegović.Njegovo inform ativno iz la g a 
n je p risu tn i su  p a žljiv o  p r a t il i  jer  je  izn o sio  p o litičk u  
i  vojnu s itu a c iju  i  davao ocjene te  s itu a c ije , 2a nm je  na
r o č ite  M io in teresantne i  slagan je  o form iranju Prve pro
le tersk e  brigade i  razmahu narodno oslobodilačke borbe,Po
sebno je  n aglasio  potrebu jačeg p o litičk o g  rada,a  naročito  
ak tiv n o sti u form iranju NO odbora kao ob lik a  organi s a d  je  
narodne v la s t i .

Zatim su  o izd ajn ičk oj u lo z i četn ika Uroša Dre
novi ča g o v o r ili Mladen Stojanović,Nemanja Vlatkovlć i  Muha
med Kazan.

U toku rada K onferencije prvog dana radnom pred
sjed n ištv a  je  pričao jeden od p risu tn ih  drugova i  nešto  
šapnuo u uho drugu Djuri Pucaru.Nakon kraćeg sašaptavanja  
sa  zapisničkim  stolom  K onferencija je  iznenadno prekinuta. 
P o s lije  kraćeg vremena n astav ljen  je  rad.Pada mi je  neko re
kao da je  do prekida rada K onferencije došlo zbog toga Sto 
su  tu  b i la  tr o jic a  komesara i z  trećeg  krajiškog odreda,ko,1i 
su  d o š li sa  dr Vazom Butozanem i  Neman jom Vlatkobićem, a n i
su  M H  članovi KPJ.

D madjuvremenu su  vjerovatno Djuro Pucar 1 Oamaa 
Karabegoviđ t r a ž i l i  objašnjenje od dr Vaše Eutozana i  Rema- 
n je  V latkovića.Pucar s e  p o s lije  toga dogovorio aa drugovima 
i z  p arti jskog rukovodstva da pomenuta t r i  komesara ostanu i  
d a lje  na ovoj Konferenci j i ,  a l i  da s e  odmah po povratku u 
Treći k ra jišk i odred prime u  član stvo  KPJ je r  su  već b i l i  
kandidati.M edjutim .ne bih  se  mogao s j e t i t i  o kojim s e  drugo
vima r a d ilo .

Iz  d a ljn jeg  rada Prve oblasne konferencije u 
Skender Vakufu sjećam ee da su  neki drugovi u svojim  disku
sijam a dosta Ijev iča rsk i za a tra n jiv a li.O sjeća la  s e  doza l j e 
vičar® tv a  naročito' u ocjenama stan ja  na selu ,o čito v a n a  u 
frontalnom napadu na za naše pojmove malo b o g a tije  se lja k e ,

* k o ji su  tr e tir a n i kao k u la e ivmada takvi i  po svom ekonomskom 
sta tu su  i  po društvenoj o r ije n ta c ij i n isu  b i l i  .Ovi su  disku
ta n ti zagovarali s ta r  da s e  i ž  narodno oslob od ilačk ih  odbora



elim in ira ju  "kulacim a i z  narodno oslobodilačko to jake b iv
š i  p o d o fic ir i i  o fic ir i,p e lio a jo iiža n d a rm i i  ta . „jodnom r i 
je č i o r i oni k o ji su  b i l i  na e la žh i režimu sta r e  J u g o sla v ije .

Medjutim,5ula eu s e  i  suprotna m išljen ja , 
ona koja su  b ila  p o lit ič k i ispravna: da s v i Saadarm i,ofi
c ir i  , p o d o fic ir i i  drugi po nekom automatizmu n isu  n ep rija 
t e l j i  naredaba posebno n isu  n e p r ija te lj i naredno oslobodi
lačke borbe.Takav je  sta v  podržao drug Puoar.Pucar je  naro
č ito  upozorio da e* ne borimo za sovjetsku  v isa  t i  da je  naš 
ustanak jo š u  fa z i berbe za nacionalno oslobodjenje od oku
pator a .a l i  i  a  znaku »tezeeajSanem  v la s  t i .  sta v  sju re Suoa- 
ra  posebno je  ohrabrio nes i z  Drvara J er  smo o s je ć a li da 
ljev iča retv o  može samo š t e t i t i  ustanku ua našem područjima 
i  š ir e .

TJ toku diskusija b ilo  je  1 otvorenih reagira
n ja u smislu neslaganja sa  stavovima i l i  ocjenama pojedinih 
drugova.S jedio sam do Rade Zorića i  s njim komentarisao is 
tupe pojedinih diskutaaata,im ali smo jedinstveno m išljenje 
da na našem drvarskom području nema opasnosti od kulaka je r  
takvih na našem području n ije  b ilo .A naliz ira li smo našu so
c ija lnu  strukturu i  b il i  suglasni da na našem području ž iv i 
pretežno seoska sirotinjam a am o dijelom nešto imućniji se
lja c i ko ji i  sami žive od rezu lta ta  svog rada. Raše područje 
posebno karakteri še takva situao i ja  na selu  da eu se lja c i 
p ris ilje n i da stupaju u najamni odnos i  da se  zapošljavaju 
kao radna snaga kod 0 Si pada", u fab ric i oeluloae.Rudnilcu i  
na 5 eljeanlei.Istovrem eno smo se osjećali nelagodno .slušaju
ći o akcijama drugih,što još nismo počeli napad na I ta lija a e . 
če tn ici nam^kenetatovali smogne predstavljaju neki posebni 
problem je r grupa četnika oko Mane Bokdća nema u tle a ja  ni 
u ustaničkoj vo jsci,n i u pozadini.'

Izgovarali smo se  Zorić i  ja  kako ćemo odmah 
po povratku na drvarako p o d ru je  o rg a n iz ira ti ak cije p rotiv  
i  ta lija n sk e  vo jsk e. B ili  smo čvrsto uvjereni da je  radom Par
t i j e  i  SKOJ-a stvoreno raspoloženje u  narodu % ustaničkoj 
v o jsc i za berbu p ro tiv  Italijana.P ozadinB ki p o lit ič k i rad 
dao je  dobre re z u lta te  na drvarskom području,što je  predstav
lja lo  garanciju  sa  u spješn ost vojn ih  a k c ija , r-™
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K onferencija je  tr a ja la  cijeli, d an ,p rije 1  
p o s lije  podne sa  panoom od oko 2 s a ta .U ’fcku te  pauze im a 
l i  smo ru 5ak .P oslije  podne n a sta n ilo  se  sa  radom do kasno 
u no<5. Tako s e  ra d ilo  prva dva dana,Trećeg dano Konferenci
ja  je  završena oko 13 s a t i  .P o s lije  ručka b i l i  smo slobod
n i i  p o če li smo i z  Skander fafcufa o d la z iti odakle smo d o š li .

0 vojno p o litič k o j s itu a c ij i  na našem područ
ju  govorio je  I l i j a  Došen kao p o lit ič k i komesar Petog od- 
reda.2 e l io  Mh napomenuti da s e  na ovoj K onferenciji P eti 
odred n ije  n i pondnjao kao odred.R azlozi mi n isu  poznati, 
mada je  kao P e ti odred već postojao.Izm edju o sta lo g . I l i j a  
Došen je  govorio i  o pojavi četn ika na našem području ,ali 
je  n aglasio  da on i id eo lo šk i n isu  vezani za  če tn ičk i pok
r e t ,  već su  mu p r is tu p ili i z  raznih, drugih razloga,ponajvi
še  zbog nedovoljne obarještenostt.Z atim  je  dao ocjenu  
društveno p o lit ič k e  e itu a e ije  na području Petog odreda,ko
j i  je  zahvatao te r ito r ij«  koju je  pokrivae p o litičk im  ra
dom Okružni lomi t a t  KPJ za  Drvar, Bos. Grahov* i  Bos. Petrovac.

Kao p o lit ič k i komesar Grahovskojj bataljona  
govori© je  Ljubo BaMć.U d isk u s ij i j e  iz n io  p o litičk u  s i 
tu a c iju  koju je  zatekao po svom dolasku na položaj komesa- 
ra .Istak ao  je,naim e,da su s e  ustani čke če te  koje n isu  ž iv 
j e le  vojničkim  životom raspale 1 da u januaru 1942.godine 
na tom području n ije  b ilo  n i jedne partizanske čete.O n je  
sasvim  ispravno te  oejanio slabim  p o litičk im  radom i  u na- 
rodu.odnosno p ozad in i,! u ustaničkim  jed in i osma. Održana je  
p a rti jska konferencija  i  od njegovog dolaska sta n ja  s e  pop
ra v ilo  je r  su  formirane t r i  partizanske č e te : Resanovačka 
Seta strne B ajića 1 jo š dvije.Z atim  je  govorio o Brani Bo- 
gtm ovlću.koji je  pobjegao i z  Drvara 1 p rik lju čio  s e  če tn i
cima topa D jujića v r š lja ju ć i oko Grahova, Knina, Tiškovoa i t d .

Ljubo Babić govorio je i  o tome kako sli I  ta li-  
jani politički veoma vješto i  smišljeno razvili široku pro
paganda da su  "oni došli da čuvaju narod Od ustaškog poko
lja", u ekladu sa takvom propagandom,stvarao,ItaUjaai eu u 
prvo vrijeme vodili takvu poli tiku da ne primjenjuju oštre 
mjere na okupteanora teritoriju,tako da je to prilično uti-
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ea lo  na p a s iv i t o t  u  narodu ,a  i  u ustanlčklm  jedin icam a. 
Zbog to g a  su  vo jna je d in ic e  i  p rek in u le  borbu s a  I ta lija* *  
n ik a  dok ae p o l i t i č k i  ne priprem i pozadina.

Drugi ra&log u  p a s iv iz ira n ju  borbe s a  I t a H -  
janlma prouzrokovan j e  vremenskom situacijom ,dubokim  s n i
jegom i  hlađnoćom»ProKLem je  b io  u  tome Sto b i u  s lu č a ju  
p a r tiz a n sk ih  a k c ija  n a  I t a l i j a a e  obavezno došlo do odmaz
d i očitovan ih  u p a lje n ju  s e la ,  Sto j e  sve vezano za  neop
hodnost sm jeS ta ja  z b ije g a  u  s i t u a c i j i  nepovoljnoj za 
sm ješ ta j naroda,

li toku d is k u s i je  Ljube Bafcića njemu je  tu  i  
tamo u r i j e č  upadao Rade Zori6 .U d is k u s i j i  je  Rade Zorlđ 
is tu p ao  kao komesar Druge č e te  ( Zaglavi Čke), a  u  te  v r i 
jeme već p o s tav ljen  za komandanta Grahovakog b a ta ljo n a , 
k o ji  je  b io  te k  fo rm ira n ,a  m islim  đ a  ta d a  jo š  n i je  preu
zeo jo š  dužnost zbog do laska u  Skender Vakuf,

Zatim je  govorio Rudi Eolak kao s e k re ta r  Ok
ružnog kom ite ta  EPJ za područje Drvara,Gi-ahova i  Petrove 

Ljubo Babić je  o tiš a o  u Bos,Grahovo za  p o li
tičk o g  komesara Grahovakog b a ta ljo n a  jo š  p r i j e  obrazova
n ja  Petog  k ra jišk o g  odreda,Uzgred rečeno,L jubo Babić j e  
svo j š ta b  po dolasku I t e l i j a n a  1941*godine prem jestio  u  
Podgneč i  sm jes tio  u  H ajklć Jap rl.Z bog  to g  odlaska s a  
područja  Drvara mislim  d a  j e  b io  1 k r i t i  kovan.

2 »septembar 1975»godine 
Banja luka



S jećan ja  Sime Eadića,

V raća li smo se  i s to p  putem nazad -  ponovo n a  
BoSao,u v e lik o j grupi onih k o ji su  i z  tog  pravca d o š li.S  
nama su  h i l i  i  drugovi i z  C entralne Bosne,sa Kozare i  i z  
podrugja Ja jca ,M rkonjie  grada i  Kljuca,Moglo nas je  b i t i  
jedno t r i d e s e t a k . I š l i  smo po p r t in i  onako kako je  s ta n je  
pu ta  dozvol j  avalo , ponekad i  u  kolo n i .  S nama su  u  grupi b i l i  
Djuro P u ca r-S ta ri 1 Osman KarabegovlĆ.

U Bočcu smo h i l i  o b av ješ ten i da je  i z  Banje Lu
ke s t i g l a  Lepa Perović.N a in io i  j a t iv u  druga s ta ro g  c H sao 
se  o k u p ili u  su š a r i  za  d rva p ila n e  u  Bočcu da  b i nas druga- 
r io a  Lepa in fo n a is a la  o p o l i t ič k o j  s i t u a c i j i  u  Ban jo j  Luci«
U s u š a r i  Boje Iv e z ić a  p o ra z m je s tili amo s e  na daskama. Svako 
je  a jeo  gd je  je  s tig ao .P o red  nas k o j i  smo d o š li  i z  Skenđer 
Vakufa h i l a  je  p r isu tn a  jo š  samo Lepa.

Sastanak je  o tv o rio  drug S ta r i  rek av ši samo da  
će  d ru g a rica  Lepa p o d n ije ti  in fo rm ac iju  o s ta n ju  u  Šonjoj 
L uci.Svi smo b i l i  u s ta n ju  išč e k iv a n ja  j e r  smo a n a li  da  Le
pa d o laz i izravno  i z  g rađa i  da je  in form isana o svemu onome 
š to  b i nas moglo i n t e r e s i r a t i . Bi o je  to  iznenadni i  neoče
k iv an i sas tan ak ,sv o jev raan  nastavak  k o n fe ren c ije  u  Skender 
vakufu.

Lepa nam je  i z l o ž i l a  v o jn o p o lltlčk u  i  ekonomsku 
s i tu a c i ju  u  gradu s a  posebnim osvrtom na i le g a ln i  rad  Par
t i j a  i  SKOJ-a i  moralno p o li t ič k u  klimu u  g r a lu . lz  njenog 
iz la g a n ja  b ilo  je  v id l j iv o  d a  dobro poznaje s ta n je  u  gradu 
od a n t ifa š is t ič k o g  o p re d e lje n ja  s tan o v n iš tv a  pa do d is lo k a 
c i j e  n e p r i ja te l j s k ih  je d in ic a . '

Nekih posebnih d is k u s i ja  n i j e  b ilo .S jećam  se  da 
su  jo )  p o s ta v l ja l i  p o tp ita n ja  ra d i  r a z ja š n je n ja  i l i  dopuna 
po jed in ih  d e ta l ja .P i ta n ja  su  se  pretežno  o d n o sila  na raspo
lo žen je  naroda,obezb jed jen ju  veza s a  gradom, ja č in i  i  raspo
red u  okupatorsk ih  i  k v is l in š k ih  je d in ic a , p rob lem atic i i l e 
galnog ra đ a  i  s lič n o .N je n i eu  odgovori b i l i  d o s ta  isc rp n i«  
Posebno nas je  z a d o v o lji la  k o n s ta ta c i ja  o ja č a n ju  £ produb- 
Ijab o n ju  I le g a ln o g  ra d a  i  a n tifa š is tičk o m  raspo ložen ju  s t a 
novništva«'

Pošto s e  ne sjećam da smo na putu  b i lo  gd je  pre
n o ć i l i ,  ovaj sastanak  u  Bočcu mogao je  b i  to  2 3. fe b ru a ra  1942«

A rh iv  B o s . D. L u:;q. i

- 9 -



godine,odnosno danjeg dana K onferencije u  Skender 7aifc«fu,ali 
nikako k a sn ije  od 2 4 ,fe b ru a ra .

9 Bočcu smo p re n o ć ili  i  su tradan  n a s ta v i l i  
p u t u pravcu K rkonjić G rađa.krećuei s e  i  d a l je  u  grupi ko
j a  se  sve v iš e  sm anjivala .O sipan j*  je  počelo od samog Boč- 
c a  j e r  su  s e  drugovi o d v a ja li o d lazeć i u svojim  pravcima.U 
neposrednoj b l i z in i  K rkonjić Grada od nas su  se  o d v o ji l i  
d r  Vaso Butozan,Nemanja V latković i  grupa o s ta l ih  drugova 
i z  (teećeg o d red a .O sta li smo samo mi i s  drvarskog područja , 
nas Š e s to r ic a .

Negdje u  neposrednoj b l i z in i  K rkonjić Grada 
n a i š l i  smo na E ostu  N ad ja ,ko ji j e  u  jednom šatoru, sm jestio  
sv o j štab.Kao n i ta d a ,n i  danas mi n i j e  Znano kakav je  to  
š ta b  b io . Sada nisam bio l ju b o p i t l j i v  đ^jto p itam .

Pošto smo Kostu Nađja poznavali j e r  amo s e  9 
njim  već 1 r a n i je  s u s re ta li ,k a k o  kos 1941.111 u  samom po
četku  1942*godine ( j a  sam ga,napri®  je r ,u p o  znao početkom 
1942»godine kada su  on i  Ljubo Babić d o š li  u  moju č e tu  u  A- 
taaevcu),  poveli smo razgovor o đ a to j vo jno j i  p o l i t ič k o j  
s i tu a e i  j l .K o š ta  nam je  tad a  rekao d a  su  se  Simo Š o la ja  i  
Uroš Drenović dogovo rili da  s a  svojim  snagama za jed n ičk i na
padnu I t a l i j a n e  u  K rkonjić G r a d u .Budući da ovu iz d a ju  Bre- 
novića n i j e  očekiva»#posebno p r ik lju č iv a n je  I ta l i ja n im a  u  
gradu,Simo Š o la ja  našao s e  u  nezavidnoj s i t u a c i j i  b lo k iran  
s a  grupom od 25 sv o jih  boraca.

P onudili smo K osti Hadju našu ponoć u sm islu  
izravnog  vojničkog su d je lo v an ja  da b i se  Simo Š o la ja  probio 
I z  n e p r i ja te l js k o g  obruča.K osta Efadj nam je  sav jetovao  da 
b i b ilo  ip a k  b o lje  da u  a k c i j i  ne sudjelujem o,već da n a s ta 
vimo p u t u  pravcu D rvara.

K ostin odgovor n i j e  zadovoljio  Milo3a 2 iou ,ko - 
j i  j e  s ta v io  pušku na  rame i  rekao; aKo je  muško -  zamnom, 
a  ko je  Žensko neka p rip a ša  pregaču! "•

Miloš T iea bio je  in a č e  poznat poi sv o jo j neus- 
tra š iv o s ti .H *  čekajući naš odgovor n a  K ostin u su g estiju ,M i
lo š  j e  odmah izašao  I z  š a to ra  i  k renuo ,a  mi za n jim . Znaliiz snjfisii
smo da nećemo p rom ašiti pravac j e r  smo se  k r e ta l i  odakle  
s e  ču la  puščana i  m itra l je s k a  p a ljb a .K re ta l i  smo ee  bas r i 
je č i  nošeni željom  đa Šimi pomognemo.Na putu  smo s u s r e l i
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jednu č e to  i z  Trećeg odreda u k o jo j su  bo rc i Sivo komentar 
r i s a l i  napad na  K rkonjić Grad i  ia a jn ič k u  u logu  Itrenovlda. 
P r i s tu p i l i  smo im, i  u p i t a l i  kako bismo n a jla k še  s t u p i l i  u  
k o n tak t s a  šolajem  i  pomogli mu da  se  i z  obruča izvuče,U  _ 
to g  razgovora s tig a o  .je, jedan borao i  sve o b av jestio  da je  
tio la ja  uspio da s«  s a  b o r im a  i z v u č e iz  blokade,Ta nas je  
v i j e s t  veoma obradovala,"

Nismo im ali potrebe da se  đ a ljezad ršav am o .
N a s ta v ili  smo naš pu t boo zadržavanja , Ked jutim ,nism o se  
v ra ć a l i  is t im  putem kojim  emo d o š li  »I s a b ra li  smo novu marš« 
r a tu  k e ja  je  b i l a  k raća , a l i  manje bezbjedna je r  smo b i l i
p ro sto  nošeni željom  da  š to«  p r i j e  stignemo 1 poveđemo je d i*  
n iče  u borbu s a  I t a l i  janima."

Na p r i la z u  s e lu  V rb ljan i dvoumili smo s e  da 
l i  da idemo preko s e l a  i l i  da ga zaobidjemo.Jovo Kecman nam 
je  tad a  rekao da u s e lu  ima u jaka  i  da p re tp o s ta v lja  da j e  
on i  komandir Vrbljasske č e te . lo  j e  u t ic a lo  n a  naše opre* 
đ e l je n je  da  idemo preko sada j e r  smo sm a tra li da ova rod* 
b inska  veza može b i t i  iz v je sn a  g a ra n c ija  za našu s ig u rn o s t 
i  nesmetan p ro la z , Z a k lju č il i  smo da  1 pored svega moramo 
b i t i  veoma oprezn i j e r  smo već r a n i je  b i l i  upozoreni da je  
V rbljanska S eta  p o l i t i č k i  nepouzdana zbog u t i č a ja  k o ji  na 
n ju  v r š i  Uroš Drenović.To su  k a sn ije  p o tv rd i l i  i  neki m ješ« 
ta n i  u  s e lu .

V rbljanska č e ta  b i l a  je  lo c ira n a  u  aelu,Odxaah 
su  nas po dolasku o k ru ž ili» B ilo  je  jedno 3o*4o naoružanih, 
bo raca ,G leda li su  na  naše n ao ru žan je ,a  posebno su  pokazali 
ž iv  in te r e s  za a r t i l j e r i j s k i  dvogled Ljube Babi 6 a , Užim a l i  
su  ga u ruke i  r a z g le d a l i , S te k li  smo u tis a k  da svako od 
n j i h  iz g a ra  od ž e l je  da  ga  p risv o ji,K ed ju ttm ,n ieu  ga u z e l i .  
V je ru je m ,x tn x $ u  takav je  b a r  no j u t is a k ,d a  j e  na  to  u t i*  
cao a u to r i t e t  Eecmanovog u ja k a ,k o ji je ,m is lim ,b io  komandir.

U s ta v il i  su nas da ručamo i  n a p ra v ili  raspored  
da  pojedinačno idemo u  seoske kuće,Zbog dobivenih obavješ
te n ja  nismo im v je ro v a li  i  b i l i  smo u b jed jen i da  m e  namjer
no ž e le  pojedinačno iz d v o ji  t i ,  P r i s t a l i  smo samo da  id e  ne po 
d v o jica  j e r  nas tako  teže  mogu iz n e n a d i t i ,J a  sam s a  Radom 
Zori ćem bio  zajedno na ručku kod jednog s e l ja k a la  za  p re o s-

Arh.'v Bo: £3. Luka
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to lu  Četvoricu ne m m  fcafco au se  ra sp o re d ili,B r ije  razdva
jan ja  d a v o rili amo s e  da odmah p o s lije  roCka produžimo p at,

U toku ru&ka Rade i  ja  M U  eno na oprezu.
Dok smo j e l i  puške amo d rža li isp red  eebe,poatasrljeae ver
tik a ln o  izmedju nogu, Jedva smo Čekali da završimo ručak i  
da napustim o eelo ,O aječa la  s e  neka Čudna atm osfera koju je  
teško o p isa ti »atmosfera nelagodnosti i  n esigu rn osti l  ne
kog đogađjaaja k oje se  van nas Zbiva, Č iji smo ml centar, a  
nismo u mogućnosti da u to  proniknemo,

Mogli amo odahnuti koda smo se  od s e la  uda- 
l j i l i» O s ta l i  smo u uvjerenju da smo samo sticajem  ođre&jsnih 
ok oln osti o s t a l i  p o šteđ ja n i.P r iča li smo o našim utiscim a i s  
V rbljsna i  zajednički k onstatovali da je  njihova platform a 
fietolčka.kao i  da je  sa  v r i jeme našeg boravka u s e lu  pos
to ja lo  "nešto” Što jo  prove j oralo atmosferom i  od Gega smo 
mi blagovremeno iz b je g li«

K o r is tili smo se  prtinama danskih puteva.liog- 
d je smo na putu i  p ren o ćili » ž u r ili smo prema Drvaru jer  smo 
od Skenđer Vakufa u eeM n o s il i  neku v rstu  p o stid jsn o a ti 
zbog vo jniCke p asivn osti u  odnosu na I t a l i  jaae.

Kad orno d o š li na podruCje Drvara dočekala nas 
je  i  obradovala v i  j e s t  da je  Romanička Četa u  med juvremenu 
već napala na grupu I ta lija n a  kod crkve u  Bastssim a i  đa je  
ak cija  u sp je la  je r  je  M io  dosta mrtvim i  ranjenih ita U jo n 
sk ih  vojn ika .

Prvo smo n a iš l i  na položaj Prve č e te  u A tašsv- 
ou«Od n je smo i  d o b ili ove inform acije,O vdje smo se  i  razd
v o j i l i ,  Joto Kecmaa i  KIloS 2 ica  krenuli su prema Glamoča, a  
lju to  BUbić i  Rade 3o ri<5 prema Boa, Grahovu, Sa ljutom  1 Radom 
o tiša o  je  i  Ljuto ffirikid,Ja sam ostao u svojoj č e t i  da za
jedno a njom sudjelujem  u akcijama u skladu s a  stavovima
K onferencije u skenđer vakufu«

U »septem tor 1975 »godine
Banja huka
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